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اخبــــار

گزارش »ایران« از عزم دوباره برای بازگشت حمل و نقل برقی به خیابان های پایتخت

چالش بودجه برقی ها در آسمان 
خاکستری شهر

شـــورای شـــهری ها و مدیـــران شـــهری 
سال هاســـت که به دنبـــال اجرای طرح 
برقـــی کـــردن حمـــل و نقـــل عمومـــی 
در تهـــران هســـتند. موتورســـیکلت و 
اتوبوس ها البتـــه در رأس برنامه هایی 
قـــرار دارنـــد کـــه سال هاســـت وعـــده 
برقـــی شـــدن تعـــدادی از آنهـــا داده 
می شـــود. اما عملاً آنچه در شـــهر دیده 
می شـــود، بجز حمـــل و نقـــل بنزینی، 
دیزلی و گازســـوز، ســـهم ســـایر برقی ها 
چیـــزی در حـــدود صفر درصد اســـت. 
شـــهرداری تهران بتازگـــی از جایگزینی 
500 هزار دســـتگاه موتورســـیکلت برقی 
به جای موتورســـیکلت های کاربراتوری 
خبـــرداده و از آن طـــرف هـــم قـــرارداد 
برقـــی شـــدن 1000 دســـتگاه اتوبـــوس 
برقـــی منعقد شـــده اســـت، امـــا اینکه 
از  ایـــن قراردادهـــا ســـر  چـــه زمانـــی 

خیابان هـــای تهران در بیـــاورد، معلوم 
نیســـت!  در تهـــران روزانـــه حـــدود 2 
میلیون موتورســـیکلت در تردد اســـت 
که فقـــط 100 هزار دســـتگاه در محدوده 
مرکزی شـــهر فعالیت می کنند. در نظر 
بگیریـــد که هـــر موتورســـیکلت 8 برابر 
یـــک خودروی ســـواری آلایندگـــی تولید 
می کنـــد، بـــا این حســـاب می تـــوان به 
نقـــش مهم آلایندگی موتورســـیکلت ها 
در تهـــران اشـــاره کرد. با اینهمه ســـؤال 
اصلی اینجاســـت. علت این تأخیر چند 
ســـاله و بی رغبتـــی مردم بـــه جایگزین 
کردن موتورســـیکلت های کاربراتوری با 
برقی چیســـت و البته باید پرســـید چرا 
در حـــوزه اتوبوســـرانی، ورود برقی هـــا 
تـــا ایـــن انـــدازه با تأخیـــر مواجه شـــده 
اســـت؟ اگرچـــه چنـــدی پیـــش از قول 
محمـــد آقامیـــری، عضو شـــورای شـــهر 
تهـــران خبر ارائه تســـهیلات برای خرید 
موتورســـیکلت های برقی اعلام شد، اما 
این فرایند بـــه رایزنی با برخی از بانک ها 
منوط شـــده تا حواله خرید موتور برقی 
از سوی آنها صادر و به شرکت موتورساز 
تحویل داده شود. این برنامه البته هنوز 
نهایی نشـــده، اما باید دیـــد بانک هایی 

کـــه در طـــرح نوســـازی تاکســـی های 
فرســـوده از پرداخت تسهیلات نوسازی 
ســـرباز می زدنـــد، چگونـــه قرار اســـت، 
فراینـــد خرید موتورســـیکلت های برقی 
را بـــرای مشتریانشـــان آســـان کننـــد. 
آن هـــم درحالی که یکـــی از دلایل اصلی 
تأخیر اجـــرای این طـــرح، قیمت بالای 
موتورســـیکلت های برقـــی اعلام شـــده 
است. آنطور که برخی متقاضیان اعلام 
کرده انـــد، باتـــری موتورســـیکلت های 
برقی بشـــدت گران و حدود یک ســـوم 
بهـــای تمام شـــده یـــک موتورســـیکلت 
اســـت. نـــرخ بـــالای برقی شـــدن البته 
فرایند ورود اتوبوس هـــای برقی را هم با 
چالش مواجه کرده اســـت. سید جعفر 
تشـــکری هاشـــمی، رئیس کمیســـیون 
حمـــل و نقـــل و عمران شـــورای شـــهر 
تهران بـــه »ایـــران« می گوید:براســـاس 
آخریـــن گزارشـــی کـــه در اختیار شـــورا 
قرار گرفته اســـت، شـــهرداری قـــرارداد 
یـــک هـــزار دســـتگاه اتوبوس برقـــی را 
منعقـــد کـــرده کـــه بـــه نـــاوگان حمل و 
نقـــل عمومـــی اضافـــه خواهنـــد شـــد. 
براســـاس قول هایـــی کـــه داده انـــد، 
200 دســـتگاه تـــا پایان ســـال بـــه ناوگان 

تزریق می شـــود و مابقی کـــه حدود 800 
دســـتگاه می شـــود نیز برای ســـال 1403 
برنامه ریزی شـــده است. این دستگاه ها 
یا تولید شـــرکت های داخلی اســـت و یا 
باید خریداری شـــود. اما مـــن معتقدم 
ایـــن زمان کوتاه و خوشـــبینانه اســـت و 
ممکن اســـت ایـــن 200 دســـتگاه نیز به 

ســـال آینده برسد.
 با وجـــود این نرخ بـــالای اتوبوس های 
برقی موجب شـــده تا اجرای این طرح 
با تأخیر مواجه شـــود. چراکـــه به گفته 
تشـــکری هاشـــمی، نرخ هـــر اتوبوس 
برقی 2 برابر اتوبوس های دیزلی اســـت 
و امســـال هم نرخ اتوبوس ها نســـبت 
به ســـال گذشـــته دو برابر گران تر شده 
اســـت. او می گوید: »براین اســـاس اگر 
بخواهیم بگوییـــم 100 درصد اتوبوس ها 
برقـــی شـــود، با بودجـــه ای کـــه در نظر 
گرفته ایـــم، همخوانی نـــدارد. بنابراین 
باید ســـعی کنیم در سبد خرید و تأمین 
شهرداری، از هر ســـه نوع یعنی دیزلی، 
گازســـوز و برقی به صورت متنوع وجود 
داشته باشد. اما تعدادشان بستگی به 
قراردادهایـــی دارد که شـــهرداری تهران 

می کند.« منعقد 
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بی خبری از سرنوشت 60 اتوبوس 
برقی قدیمی

 نگاهـــی بـــه تاریخچـــه اتوبوســـرانی در 
شـــهر تهران نشـــان می دهد که تهران 
زمانـــی دارای اتوبوس های برقی جذاب 
با شـــبکه بـــرق بالاســـری بود کـــه برای 
شـــهروندانش در ابتـــدا عجیـــب و غیر 
منتظـــره بـــه نظـــر می رســـید، امـــا کم 
کـــم جـــزو بافت شـــهری شـــد و یکی از 
افتخارات شـــهروندانش ســـوار شـــدن 
آنها بـــود. ایـــن اتوبوس هـــا هم اکنون 
چـــه سرنوشـــتی پیـــدا کـــرده انـــد؟ 65 
دســـتگاه اتوبـــوس برقـــی  ســـال 71، از 
چک وارد ایـــران شـــده و در مناطق 7، 
8، 12 و 13 و بخشـــی از مناطـــق 14 و 15 
نیز مشغول فعالیت شـــدند. حدود 17 
سال بعد ســـری دیگری از اتوبوس های 
برقـــی وارد تهـــران شـــد که آنهـــا نیز به 
دلیل مشکلاتی که داشتند، جمع آوری 
شـــدند. تـــا اینکـــه ســـرانجام نوبت به 
اتوبوس هـــای برقـــی جدید رســـید که 
آن هم چند روز نکشـــیده، در بی خبری 
از خط خیابـــان جمهوری-بهارســـتان 

جمع شـــد.
تشـــکری هاشـــمی می گویـــد: »درحال 
حاضـــر بیـــش از 60 دســـتگاه اتوبوس 
برقی در تهران داریم که یادگار گذشـــته 
اســـت و نیاز به نوسازی و بازسازی دارند 
تا قابلیت اســـتفاده در خطـــوط را پیدا 
کنند و 4 دســـتگاه اتوبـــوس تمام برقی 
ســـه کابیـــن هیبریدی اســـت که مدت 
زمانـــی اســـت خوابیـــده و بایـــد مـــورد 

اســـتفاده قرار بگیرند.«
بـــا این توصیـــف، تهـــران بیـــش از 64 
دســـتگاه اتوبوس برقی قدیمی و جدید 
دارد که اگر بنا به اســـتفاده باشـــد باید 
دیـــد چـــرا از ظرفیت موجود اســـتفاده 
نمی شـــود؟ یکـــی از دلایل آن، بـــه کنار 
گذاشـــتن اتوبوس های برقی از چرخه 
حمـــل و نقـــل عمومـــی طـــی 4 ســـال 
گذشـــته مربوط می شـــود که می تواند 
دوباره مورد اســـتفاده قرار گرفته و وارد 

ناوگان شـــود.

اولویت نوسازی است یا 
برقی سازی؟

برخـــی کارشناســـان تأکیـــد دارنـــد که 
هم اکنـــون مســـأله تهـــران، نـــه برقـــی 
شـــدن حمل و نقـــل عمومی کـــه رفع 
کمبودها و نوســـازی فرسوده هاســـت. 
تشـــکری هاشـــمی بـــا بیـــان اینکـــه در 
تهران بـــا کمبود حمـــل و نقل عمومی 
مواجهیـــم، می گویـــد: آنچـــه حمـــل و 
نقـــل عمومـــی را رنج می دهـــد، کمبود 
وســـایل و تجهیـــزات اســـت. چراکـــه 
همه اتوبوس های تهـــران بجز 400-300 

دســـتگاهی که اخیراً اضافه شده، عمر 
مفیدشـــان به اتمام رســـیده و فرسوده 
محســـوب می شـــوند. اما با وجود این، 
تعدادشـــان بازهـــم برای شـــبکه حمل 
و نقـــل عمومی تهـــران کافی نیســـت. 
بنابرایـــن اولویـــت اول تأمیـــن نـــاوگان 
حمـــل و نقل عمومـــی اســـت. باتوجه 
بـــه نـــرخ بـــالای اتوبوس هـــای برقـــی 
نســـبت به دیزلـــی و محدودیت منابع 
و اعتبـــارات، باید کســـری نـــاوگان رفع 
شـــود. اگرچه معتقدم برقی شدن یک 
مزیت اســـت، اما الزام و شرط نیست. 
مـــا ضمـــن اســـتقبال از برقـــی شـــدن 
اتوبوس و تاکســـی از جبـــران کمبودها 

دفـــاع می کنیم.
او از جدیـــت شـــورای شـــهری ها بـــرای 
تحـــول در حمـــل و نقـــل عمومـــی در 
ســـال جدید خبر می دهـــد و می گوید: 
»قرارداد خرید 3 هزار دستگاه اتوبوس 
برای تهـــران آماده شـــده کـــه می تواند 
یـــک عـــدد قابـــل توجـــه باشـــد، 1460 
دســـتگاه برای امســـال پیش بینی شده 
و مابقـــی به ســـال آینده موکول شـــده 
اســـت که من فکـــر می کنم ایـــن تعداد 
شـــروع خوبـــی اســـت اگرچـــه باید به 

عدد 7 هزار دســـتگاه برســـیم.«
او بـــا بیان اینکه در بودجه ســـال 1402، 
تأمیـــن موتورســـیکلت برقـــی از طریق 
کمک به خرید ایـــن موتورها پیش بینی 
شـــده اســـت، می گویـــد: »بـــرای ایـــن 
منظـــور، 600 میلیارد تومـــان بودجه در 
نظـــر گرفته ایـــم کـــه شـــهرداری مکلف 
شـــده تـــا نظـــام حمایـــت از موتورهای 
برقـــی را فراهـــم کنـــد. البتـــه تاکنـــون 
در ایـــن حـــوزه شـــاهد جهـــش بزرگی 
نبوده ایـــم، اما قول داده انـــد که بزودی 
از ظرفیت بودجه ای اســـتفاده کنند.«
بـــه  برقـــی  موتورســـیکلت های  ورود 
خیابان هـــای پایتخـــت، تقریبـــاً از دوره 
چهارم شورای شـــهر جدی شده است. 
از این تاریخ تقریباً 19 ســـال می گذرد، در 
آن زمان حتی تسهیلات خوبی همچون 
پرداخـــت نیمی از بهای موتـــور هم برای 
خریداران در نظر گرفته شد، اما در دوره 
بعد، این تسهیلات به فراموشی سپرده 
شـــد و قیمت بـــالای موتورســـیکلت ها، 
علاقه مندان را پشـــیمان کـــرد. حالا در 
دوره جدیـــد مدیریـــت شـــهری، دوباره 
حال و هـــوای برقی کـــردن حمل و نقل 
عمومی به پایتخت برگشـــته است، اما 
باید دیـــد در شـــرایطی که موتـــور دیگر 
نه یک وســـیله تفریحی و حمـــل و نقل 
شـــخصی که بیشـــتر یک وســـیله امرار 
معـــاش و کســـب درآمد اســـت، چگونه 
قرار است هزینه برقی شدن آن از طرف 

خریداران تأمین شـــود؟

تأکید بر همراهی والدین با داوطلبان در این روزهای بعد از کنکور

کنکور ته دنیا نیست
سایه گرد و غبار بر شهرهای کشور

در مشهد ۱۰۰ نیروی اورژانس در آماده باش هستند

 
»آمبولانس های اورژانس 115 مشـــهد برای 
امدادرســـانی بـــه بیمـــاران و مصدومـــان 
احتمالـــی پدیـــده طوفان گـــرد و خاک در 
هفت منطقه این شـــهر مســـتقر شـــدند و 
در حالـــت آماده بـــاش هســـتند.« پدیده 
گرد و غبار حالا سال هاســـت دیگر پدیده 
جدیـــدی در کشـــور نیســـت. ایـــن گرد و 
غبار کـــه قبلاً فقـــط اســـتان های جنوبی 
کشـــور را درگیـــر می کرد، ســـمت شـــرق و 
غرب شـــمال را هم درگیر کرده اســـت. به 
گونه ای که بیراه نیســـت بگوییم کشور در 
محاصره گرد و غبارهاست. در جدیدترین 
وضعیت که به هشـــدار رسید، مشهد بود 
که این روزهـــا با پدیده گرد و غبار دســـت 
و پنجـــه نـــرم می کنـــد؛ گـــرد و غبـــاری که 
سلامتی بســـیاری از افراد خصوصاً کودکان 
و ســـالمندان را در خطر قرار داده اســـت.

دکتر بابک یکتاپرست سخنگوی اورژانس 
کشـــور در خصوص افزایش آلایندگی های 
محیطـــی در شـــهرهای شـــرق کشـــور به 
»ایـــران« گفت: »طبـــق پروتکل های مرکز 
اورژانـــس کشـــور در هر شـــهر و منطقه ای 
کـــه میـــزان آلایندگی هـــا افزایـــش پیـــدا 
کند بـــرای حفـــظ ســـلامت شـــهروندان 
در محل هـــای مشـــخصی شـــامل میادین 
و خیابان هـــای اصلـــی حضـــور خواهیـــم 
داشـــت تـــا امدادرســـانی مناســـب انجام 

» . هیم د
وی بـــا اشـــاره بـــه وضعیت آلودگـــی هوای 
شـــهرهای شـــرق کشـــور بیـــان کـــرد: »با 
تقویت و شـــدت گرفتن بادهـــای 120 روزه 
بار دیگر کیفیت هوا در خراســـان جنوبی 
کاهش یافـــت به طـــوری که هـــوای مرکز 
اســـتان نیـــز در وضعیـــت ناســـالم قـــرار 
گرفـــت. اکنون در شـــهرهای سیســـتان و 
بلوچســـتان و خراســـان رضـــوی به علت 
وجود ریزگردها شـــاهد شـــرایط ناســـالم 
هـــوا بـــرای گروه هـــای حســـاس همچون 
کودکان، ســـالمندان، زنان بـــاردار، افراد با 
بیماری های تنفســـی آسم و آلرژی هستیم 
و توصیـــه می کنیم تا حد امـــکان از حضور 
در ســـطح شـــهر جـــداً خـــودداری کنند. 

شهروندان تهرانی که شرایط خاص گفته 
شـــده را دارند در صورت حضور در ســـطح 
شـــهرها حتماً از ماسک اســـتفاده کنند.«
یکتاپرســـت با اشـــاره به شـــرایط پایتخت 
هـــم گفـــت: »تهـــران که بـــا آلودگـــی هوا 
همیشه همراه اســـت و توصیه همیشگی 
اورژانس کشـــور به شهروندان پایتخت آن 
اســـت کـــه حتی الامـــکان از ترددهای غیر 
ضـــروری پرهیـــز کننـــد، اما ایـــن در حالی 
اســـت کـــه طبـــق آخریـــن خبر ســـازمان 
اورژانـــس بـــا وجـــود ایـــن آلایندگی هـــای 
محیطـــی هنـــوز در تهران هشـــدار و آماده 

باش نداشـــتیم.«
طبـــق گفتـــه ســـخنگوی اورژانس کشـــور 
برخی شـــهرهای خراسان شمالی به علت 
آلودگـــی هوا، شـــدت ریزگردها و شـــرایط 
بد تنفســـی 27 تیرمـــاه برای شـــهروندان 
تعطیـــل اعلام شـــد و در خراســـان رضوی 
شـــاهد تعطیلی اماکن ورزشـــی، فعالیت 
مراکـــز آموزشـــی، مهدکودک ها و هشـــدار 
قرمز برای حضور افراد حســـاس در سطح 
شـــهر مشـــهد هســـتیم اما تا ایـــن لحظه 
ادارات همچنان در شـــهر مشهد مشغول 

فعالیت هســـتند.
ســـخنگوی اورژانـــس کشـــور با اشـــاره به 
آمـــاده باش نیروی های اورژانس در شـــهر 
مشهد بیان کرد: »شـــهر در حالت هشدار 
اســـت و نیروهـــای اورژانـــس در هفـــت 
خیابـــان و میادیـــن اصلی شـــهر مشـــهد 
مقدس حضـــور دارنـــد و بیـــش از 100 نفر 
پرســـنل اورژانـــس در حالت آمـــاده باش 
هســـتند. نیروی های ما در قالب اتوبوس 
آمبولانس، آمبولانس، خودروهای امدادی 
و موتورلانس به شـــهروندان خدمات مورد 

نیـــاز را ارائـــه می دهند.«

کاهش آلودگی های هوا در مشهد
در همین رابطه رضا اســـماعیلی مســـئول 
مرکز پایـــش آلایند ه های زیســـت محیطی 
مشـــهد مقدس در گفت و گو بـــا »ایران« از 
کاهـــش آلودگی هوای مشـــهد نســـبت به 
روز گذشـــته خبر داد و گفت: »27 تیرماه 
بـــا افزایـــش ریزگردها در هوای خراســـان 
رضوی بالاترین شـــاخص کیفیـــت هوا به 
صـــورت لحظـــه ای و بـــا اوج گـــرد و غبارها 
شـــاخص بـــه 370 ای. کیو. آی رســـید اما 
ایـــن شـــاخص طـــی 24 ســـاعت بـــه 83 
کاهش پیدا کـــرد و اکنون شـــاهد کیفیت 
هوای متوسط در خراسان رضوی هستم. 
در حـــال حاضـــر متوســـط غلظـــت ذرات 
معلق در هـــوا 27 میکروگرم بر مترمکعب 
اســـت. قرار گرفتن شـــاخص کلی کیفیت 
هوا بیـــن اعداد 101 تـــا 150 ای.کیـــو.آی به 
معنـــای آلودگی هوا برای افراد حســـاس و 
کودکان و بیـــن اعداد 151 تـــا 200 ای. کیو.
آی به معنای آلودگی هوا برای همه ســـنین 

محســـوب می شود.«
طبـــق گفته های علی محمد طهماســـبی 
بیرگانی دبیر ســـتاد ملی سیاســـتگذاری و 
هماهنگـــی مدیریت مقابله با گـــرد و غبار، 
مردم خراســـان شمالی، خراســـان رضوی 
و جنوبـــی این هفتـــه با هجوم بی ســـابقه 
گـــرد و غبـــار غافلگیـــر شـــدند، چـــرا کـــه 
منشـــأ عمده این گـــرد و غبارها کانون های 
غبارخیـــز هـــرات در افغانســـتان و قره قوم 
در ترکمنســـتان اســـت و بـــه دنبـــال آنها، 
کانون های غبارخیز داخلی مثل سرخس، 
تربت جـــام و خواف نیز فعال شـــده اند بر 
همین اساس با شـــدت ورود گرد و غبارها 
شـــهر بجنورد بـــه عنـــوان آلوده ترین مرکز 

اســـتان های کشـــور ثبت شد.

کنکور سراســـری سال 1402 مطابق مصوبه 
شـــورای عالـــی انقـــلاب فرهنگی بـــا همه 
حواشـــی موجود بـــه پایان رســـید. روحیه 
داوطلبـــان در ایـــن مـــدت تحـــت فشـــار 
بـــوده، از این رو انتظار مـــی رود خانواده ها 
پـــس از گذشـــت این آزمـــون بـــا فرزندان 
خـــود همدلـــی کـــرده و نتیجـــه کنکـــور را 
تنهـــا راه موفقیـــت زندگـــی آنـــان ندانند. 
زیـــرا تحمیـــل نظر والدیـــن و ایجاد فشـــار 
روانـــی بـــر آنها ممکن اســـت آســـیب های 
جبران ناپذیری در پی داشـــته باشد. علی 
امرایی عضو کمیســـیون آموزش دیده بان 
شـــفافیت و عدالت کشـــور در گفت و گو با 
»ایران« درباره توجـــه والدین به داوطلبان 
پس از اتمـــام آزمون سراســـری بیان کرد: 
»داوطلبـــان بعـــد از تحمـــل یـــک ســـال 
تـــلاش و تحمل شـــرایط خاص و ســـخت 
ماننـــد اینکه تفریـــح نروند، ســـفر نروند و 
خوشـــگذرانی نداشته باشـــند، این دوره را 
پشت سر گذاشـــتند. ولی متأسفانه برخی 
داوطلبان بعـــد از کنکور تازه با فشـــارهای 
جدیدی روبه رو می شـــوند و ما داوطلبانی 
داریـــم که بعـــد از کنکور تک تک ســـؤالات 
و ســـطح ســـؤالات را بررســـی می کننـــد یا 
میزان درست و غلط جواب دادن سؤالات 
را می ســـنجند که این کار درست نیست.«
وی در ادامـــه بیـــان کـــرد: »اگـــر آزمـــون 
ســـخت بوده برای همه ســـخت و دشـــوار 
و اگر ســـاده بوده بـــرای همه ســـاده بوده 
اســـت. البته کـــه کنکـــور 1402 بخصوص 
در درس ریاضـــی ســـخت بـــوده، به خاطر 
همیـــن اســـترس داوطلبـــان نســـبت به 
ســـال های قبـــل بیشـــتر اســـت، بنابراین 
خیلـــی از خانواده هـــا یـــا افراد کـــه کنکور 
داده انـــد بـــا ما صحبـــت کردنـــد و گفتند 
که سطح اســـترس و دشـــواری این آزمون 
از ســـال های قبـــل بیشـــتر بوده اســـت. 
بنابرایـــن، ایـــن آزمـــون برای همه دشـــوار 
بوده، پس استرســـی به خود راه ندهند.«

دیده بـــان  آمـــوزش  کمیســـیون  عضـــو 
شفافیت و عدالت کشور گفت: »در اینجا 
روی صحبـــت مـــن بـــا اولیـــای داوطلبان 

اســـت، والدین نبایـــد اصلاً بـــه داوطلب 
فشـــار وارد کنند زیرا نتیجـــه ای ندارد، هر 
آنچه کـــه داوطلب در ســـر جلســـه آزمون 
به سؤالات پاســـخ داده همان است، پس 
نباید به داوطلـــب اســـترس وارد کرد زیرا 
داوطلب قرار اســـت بـــرای مراحل بعدی 
مانند انتخاب رشـــته اقدام کند؛ پس بهتر 
اســـت در آرامش این کار را کرده و تصمیم 

درســـت بگیرد.«
وی اضافـــه کـــرد: »در این فصل تـــا زمانی 
کـــه نتایج اعـــلام می شـــود، بایـــد تفریح 
و ورزش داشـــته باشـــند. هـــر کاری بعد از 
کنکـــور بـــه غیـــر از اســـتراحت نتیجه ای 
نـــدارد زیرا اســـترس و اضطراب را بیشـــتر 
می  کنـــد و مراحـــل حســـاس بعـــدی را از 
دســـت می دهنـــد. زمانی که نتایـــج اولیه 
بیایـــد باز هـــم داوطلبـــان نباید بـــه خود 
اســـترس وارد کننـــد، بلکـــه بایـــد علاقه 
خود به رشـــته های متعـــدد را تعیین کنند 
تا بتوانند انتخاب رشـــته درستی متناسب 

با رتبه داشـــته باشـــند.«
امرایی گفـــت: »توصیه ما اول بـــه اولیای 
داوطلبـــان ایـــن اســـت کـــه تحـــت هیچ 
شـــرایطی به فرزند خود فشـــار و استرس 
وارد نکنند زیـــرا هر نتیجـــه ای که حاصل 
شـــود نتیجه زحمت یک ســـاله آن شخص 
اســـت، پس از ایـــن رفتـــار دوری کنند. از 
طرفی برخـــی والدین هـــم کاری به فرزند 
خود ندارند، اما خـــود داوطلبان هم دچار 

اســـترس زیادی هستند.
وی در پاســـخ به این ســـؤال که در مواقعی 
کـــه داوطلـــب خـــود دســـت به اســـترس 
می زنـــد، چه باید کرد گفـــت: در این گونه 
مواقع خود داوطلب باید حتماً با کســـانی 
کـــه متخصـــص هســـتند مشـــاوره کنند و 

داوطلبـــان با خانـــواده و اولیـــای خود که 
دانشگاه رفته هســـتند مشورت کنند، زیرا 
حتمـــاً آن افراد به آنهـــا توصیه ای می کنند 
که خود آزاری را رها کنند و آرامش داشـــته 

باشند.«
امرایـــی گفـــت: »بخصـــوص بـــرای کنکور 
امســـال کـــه نســـبتاً دشـــوار بوده اســـت 
افـــراد دنبـــال ایـــن هســـتند کـــه در فلان 
درس چـــه نمره ای کســـب کرده انـــد، این 
حساب و کتاب ها موجب استرس شدید 
می شـــود که هیچ نتیجه ای هـــم نخواهد 
داشـــت. پـــس لازم اســـت کـــه داوطلبان 
هـــم در ایـــام تابســـتان بـــه ســـفر بروند و 
حتماً برنامه ریزی ورزشـــی بـــرای کار خود 

داشـــته باشد.«
ن  میـــا ر  د بعضـــاً  «  : کـــرد ن  بیـــا ی  و
دانش آمـــوزان دیده ایـــم یـــک نفـــر که 80 
کیلو بـــوده ، در ایـــام مطالعه بـــرای کنکور 
130 کیلو شـــده، از این رو باید حتماً ورزش 
کننـــد و این برنامـــه را در فصل تابســـتان 

داشـــته باشند.«
امرایـــی در ادامـــه گفـــت: »البتـــه برخـــی 
داوطلبان حق دارند که اضطراب داشـــته 
باشـــند، بـــه عنوان مثـــال ما یـــک نامه در 
زمینه سن پذیرش در دانشگاه فرهنگیان 
تدوین کردیم. زیرا یکی از موارد اســـترس 
برخـــی داوطلبـــان این بـــود که ســـازمان 
ســـنجش آموزش کشـــور دربـــاره پذیرش 
دانشـــگاه فرهنگیان اعلام کرده که شرط 
ســـنی 24 سال ســـن اســـت اما آموزش و 
پرورش همان 22 ســـال سن را اعلام کرده 
اســـت، بنابرایـــن داوطلبـــان تاحدی حق 
دارند کـــه در این زمینه اســـترس داشـــته 
باشـــند. ما نیـــز اکنون دنبال کار هســـتیم 

که حق بـــه داوطلبان برســـد.«

وزیر بهداشت: دشمن مواردی خلاف 
واقع در مورد شرایط زنان در ایران 

مطرح می کند
وزیر بهداشـــت گفت: در حالی که 60 درصد دانشجویان 
دانشـــگاه های علوم پزشـــکی خانم ها هســـتند، دشمن 
مـــوارد خلاف واقعـــی علیه زنـــان در جمهوری اســـلامی 

ایران مطـــرح می کند.
بهـــرام عین اللهـــی در آییـــن افتتاحیـــه رویـــداد فرهنگی 
مثبـــت آرمان که در مشـــهد مقـــدس برگزار شـــد، گفت: 
امـــروز در جامعه با تبلیغات مســـموم از ســـوی دشـــمنان 
روبـــه رو هســـتیم و مـــوارد خـــلاف واقعـــی علیه زنـــان در 
جمهـــوری اســـلامی ایـــران مطـــرح می شـــود، در حالـــی 
کـــه 60 درصد دانشـــجویان دانشـــگاه های علوم پزشـــکی 
خانم ها هســـتند. وزیر بهداشـــت با اشـــاره به لزوم وجود 
احســـاس مســـئولیت در دانشجویان، خاطرنشـــان کرد: 
همـــه بایـــد در مقابـــل اتفاقاتـــی کـــه در دنیا و کشـــور رخ 
می دهد، احســـاس مســـئولیت داشته باشـــند و برای این 
کار نیاز بـــه برنامه داریم. عضویـــت در گروه های فرهنگی 
و دانشـــجویی به تنهایی کافی نیســـت و باید با احســـاس 
مســـئولیت، از ایـــن فرصت بهتریـــن اســـتفاده را ببریم. 
عین اللهـــی همچنین بـــا بیـــان اینکه تمام تشـــکل های 
دانشـــجویی بایـــد برنامه های هدفمند داشـــته باشـــند، 
گفت: دشمن شناسی، داشتن تحلیل صحیح از اقدامات 
دشمنان انقلاب و بصیرت افزایی از مهمترین موضوعاتی 

اســـت که حتمـــاً باید در برنامه دانشـــجویان باشـــد. 

 اداره مدارس عام المنفعه و خیرساز 
»با مشارکت خیرین« در آینده  نزدیک

وزیر آمـــوزش و پـــرورش با بیـــان اینکه هـــر کار بزرگی را 
که قرار اســـت در عرصه های مختلف کشـــور اثر داشـــته 
باشد باید از مدرسه شـــروع کرد، گفت: مدرسه بستری 

مناســـب برای ســـاخت آینده این کشور است.
رضامـــراد صحرایـــی در آییـــن امضـــای تفاهمنامه   هـــای 
»بانـــک زمـــان«، »نذر تخصـــص« و »روزی به یـــاد دیروز« 
مابیـــن وزارت آمـــوزش و پـــرورش و مجمـــع خیریـــن 
کشـــور که در ســـاختمان مجمـــع خیرین کشـــور برگزار 
شـــد، اظهار کـــرد: اگـــر نگاه بـــه آینـــده، مبنـــای تمامی 
برنامه ریزی هـــا باشـــد متوجـــه  می شـــویم کـــه دولـــت 
نمی توانـــد به تنهایـــی از عهده بســـیاری از کارها بر بیاید 
و قطعـــاً نیـــاز بـــه حضـــور مـــردم، خیریـــن و گروه های 
اجتماعـــی دارد. وزیر آمـــوزش و پرورش عنـــوان کرد: در 
مدرسه ســـازی و مدرســـه یاری از خیریـــن مدرسه ســـاز 
کمـــک گرفته ایم؛ واقعیت این اســـت که مدرسه ســـازی 
کاری بســـیار بـــزرگ و خداپســـندانه به شـــمار می آید. در 
همیـــن راســـتا مدیریـــت اداره مـــدارس عام المنفعـــه و 
خیرســـاز با مشـــارکت خیریـــن در آینده  نزدیـــک ایجاد 
خواهد شـــد که گامـــی بزرگ در راســـتای مردمی ســـازی 

آمـــوزش و پرورش اســـت.

 توسعه مراکز اورژانس اجتماعی 
در دستور کار

وزیـــر کشـــور خدمـــات اورژانـــس اجتماعـــی ســـازمان 
بهزیســـتی را بســـیار حائزاهمیـــت دانســـت و گفت:این 
خدمـــات امـــری انســـانی، اخلاقـــی و اســـلامی اســـت و 
در دولـــت مردمی ســـیزدهم عـــلاوه بر مراکـــز اورژانس 
اجتماعی موجود در شـــهرها، برنامه های توســـعه ای نیز 

در یکصـــد شـــهر دیگر در دســـتور کار قـــرار دارد.
احمـــد وحیدی گفـــت: ارائه پاســـخ فوری، بموقـــع و در 
محل، به عزیزانی که دچار مشـــکل شده اند بسیار مهم 
اســـت و البته باید کاری کنیم که آســـیب های اجتماعی 
کلاً از بیـــن بـــرود، اما تا رســـیدن به آن نقطـــه، خدمات 

اورژانس اجتماعی بســـیار ضروری اســـت.

ساماندهی ساخت و  سازها در شهریار

محمودغلامی / رعایت ضوابط و مقررات شهرســـازی 
و تأمین ســـرانه های عمومی مورد مطالبه شهروندان 

است. 
علی اکبراسماعیل آبادی، سرپرســـت شهرداری شهریار 
بـــا اعـــلام ایـــن خبـــر بـــه »ایران«گفـــت: در ســـال های 
اخیـــر بـــا رشـــد جمعیـــت و مهاجـــرت و تقاضـــای بالای 
مســـکن در شـــهریار مواجه ایـــم و لازم اســـت در حـــوزه 
ساخت و ســـازها با رعایت ضوابط شهرســـازی و معماری 
وحفـــظ ســـرانه های عمومی به ســـمت توســـعه اصولی 
و پایدارشـــهری حرکـــت کنیـــم. طرح جامـــع و تفصیلی 
مســـیرحرکت و کاربری های مختلف و موردنیاز شـــهررا 
مشـــخص کـــرده وشـــهرداری نیـــز برنظـــارت دقیق تردر 
اجـــرای ضوابـــط وبهره گیـــری از مصالـــح مرغـــوب و 
اســـتاندارد توســـط تولید کنندگان مســـکن تأکید دارد.

وی افزود: بررســـی و پاســـخ اســـتعلامات در کوتاهترین 
زمـــان، پایش بموقـــع و قانونـــی ساخت و ســـازها و کوتاه 
کردن مســـیر صدور پروانه ساختمانی از جمله مطالبات 
شـــهروندان و سازندگان مسکن است که لازم است طبق 
ضوابط و اسناد بالادســـتی و آینده نگری درجهت توسعه 
متوازن شـــهر حرکـــت کنیم. وی شهرســـازی طبق طرح 
تفصیلی را ســـند محکم وقوی درمدیریت شهری و تأمین 
نیازهای شهری و رشـــد جمعیت دانست و گفت: بررسی 
و رفـــع موانع و مشـــکلات ســـازندگان و تولیـــد کنندگان 
مســـکن با محوریت معاونـــت شهرســـازی و کارگروه ویژه 
دردستور کار شهرداری قرار دارد که امیدوارم رضایتمندی 

شـــهروندان را به دنبال داشته باشد.

اکرم رضایی
خبرنگار

گزارش خبری

محدثه جعفری
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گزارش خبری
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